
Příloha č.1 

 

Přepis rozhovoru č. 1 (R1) 

1. Kdy jste začali pozorovat, že Váš syn/dcera se nevyvíjí jako ostatní děti? A co bylo 

jiné? 

„V tom pohybovým, vlastně v tom sedmým měsíci teprve začal válet sudy. To jsme 

rehabilitovali teda a nebylo to takový živý dítě, nebo takové komunikativní. To žvatlání tam 

chybělo. Ten vývoj byl prostě zpomalenej, ale v tom sedmém měsíci nebyl tak zpomalenej jako 

to bylo třeba v roce, kdy neseděl, nelezl.“ 

2. Kolik let bylo Vašemu dítěti, když jste se dozvěděli diagnózu, kterou Vaše dítě má.  

„15 měsíců“. On se v květnu narodil a za rok v září na magnetický rezonanci přišla 

diagnoza.“ 

 

3. Jak jste se s touto diagnózou jako rodiče vypořádávali? 

 „No, bylo to težký. To začalo být velice zajímavý, protože manžel, když jsem byla těhotná, 

začal mít psychický problémy. Než mi došlo, že je to psychickýho rázu, tak to chvilku trvalo, ale 

projevila se u něj panická porucha vlastně v době mého těhotenství. Já jsem prožívala hrozný 

strach, že doma budu mít postižený dítě a chlapa, kterej to nezvládne, takže jako naštěstí 

překonali jsme to, ale měla jsem opravdu velký strach, ale nakonec to zvládl, a to klobouk dolů. 

Neuměla bych si představit mít doma dva, o který bych se musela starat. To bych asi nedala.“  

4. Bylo těžké pro širší rodinu a okolí se s touto informací vypořádat? (prarodiče, 

strýc, teta…) 

„Bylo to hlavně pro maminku hodně těžký, ale maminka myslela vždy pozitivně a 

nepřipouštěla si postižení Káji. Já jsem nastoupila do práce, když bylo Matyáškovi 4 a on šel 

do školky, tak maminka s ním začala jezdit do lázní. Maminka s ním jezdila na dovolenou, 

hlídala nám Matyáška. Takže vlastně hmmm…maminka byla velkou oporou. Bohužel maminka 

zemřela před třema rokama, takže veškerá podpora a pomoc se vlastně ztratila.“ 

  



 

5. Jaké změny jste zaznamenali po příchodu dítěte s postižením v rodině? 

„Změny byly hlavně v tý sociální oblasti hmmm a stále jsou. Nemůžeme s manželem spolu 

na večeři, na různý jiný akce, protože nemáme hlídání, jak nám mamka zemřela no.“ 

6. Přepadla Vás někdy obava, zda péči o syna/dceru a jejího bratra/sestru zvládnete?  

 „Hmmm…asi v pohodě, neměla jsem obavu, že to nezvládnu, spíš nás teď v současné době 

straší doktoři, protože furt je teď nebezpečí, že se změní Matyáškovo chování, že začne být 

agresivní, že změna chování tam bude. Zatím o tom nechci nějak mluvit. To je teď asi největší 

strašák, že by mohl začít být velmi agresivní ne jenom v takovýmto, když máte svoje záchvaty 

vzteku, nebo to ani nejde říct vzteku, takže aby to nepřerostlo, že začne ubližovat nám. Teď má 

občas, že se kousne do ruky, ale nemá tendenci prostě ublížit, ale to říkám to je typickej 

puberťák. Spíš ne strach, že bysme to nezvládli, spíš rozdělit péči o ty dvě děti, aby jedno nebylo 

poznamenaný.“ 

7. V jakých oblastech je starost o dítě s postižením nejnáročnější? 

 „Hmmm asi v tom pochopení, protože se u nás hmmmm Matyášek v pohodě pod dohledem 

nají, musíme ho oblíknout, ale to je asi to nejmenší, ale spíš to pochopení, protože někdy člověk 

nechápe, co chce, takže potom z toho vznikaj třeba nedorozumění, takže občas má myšlenku, 

než mně dojde, že to myslí dobře, tak zareaguju já špatně. Ty oblasti asi toho pochopení jsou 

nejhorší.“ 

 

8. Jaká vnímáte pozitiva a negativa dítěte s postižením 

 „Pozitiva, člověk si začal vážit všeho drobnýho, malýho, každýho pokroku,každý radosti , 

prostě negativa, ty jsou spíš jako v tom, že kvůli tomu, že mamka vlastně zemřela, tak od té doby 

my nemáme vlastně s manželem možnost jít sami na večeři, jet spolu někam na víkend, protože 

prostě to hlídání nemáme. Nikdo si nevezme bohužel Lukáška zároveň s Járou. To je asi 

negativum, že nás to jakoby asocializuje od ostatních.“ 

9. Změnil se Váš vztah s partnerem po narození dítěte s postižením? Pokud ano, jak? 

 „Hmmm já myslím určitě k lepšímu. Když to tak řeknu blbě (smích), tak manžel se stal 

samostatnějším (smích), je jedináček. Nechci do toho šťourat, jedináčkové jsou takoví… 

(smích). Když Matyáškovi řekli diagnozu, tak já jsem odjela na šest tejdnů a manžel se staral o 

tu domácnost, a to ještě nebyl Jára na světě, takže já myslím, že mu to hodně dalo.“  

  



10. Využíváte nějakou sociální službu? Pokud ano, jakou? 

 „My využíváme odlehčovací službu v době prázdnin, protože, příměstskej tábor je na tři 

tejdny, prázdniny, velký devět tejdnů, takže čtyři tejdny by měl být Matyášek v odlehčovací 

službě, pokud se tyto prázdniny zadaří. Máme vlastně možnost využít i odlehčovací službu přes 

noc, ale ještě jsem se na to nějak nepřipravila. Měli bychom ho na to připravit, protože jednou 

s náma nebude moct být každý den doma, tak ať na to je připravenej, ale já jsem se ještě 

nepřipravila. Mám strach z toho, že si bude myslet, že jsme ho odložili a on si bude myslet, že 

už se nevrátíme.“ 

11. Ovlivnilo Vaše dítě Vaši sociální situaci? Pokud ano, jak? 

 „Ano velmi, jako mohla bych jít sama třeba do divadla, ale člověku se nechce a zase vím, 

že Matyášek by podvědomě na mě čekal, kdy se vrátím domů, a to zase nechci. On potřebuje 

mít tu smečku pohromadě. On nesnese, když náhodou manžel se zdrží v práci, protože na to 

není moc zvyklej, že by manžel chodil pozdě. Když já jdu do školy o víkendu, tak Matyášek je 

vidět, že je jako tam stojí u těch dveří, u toho okna, a čeká prostě půl dne, kdy máma se vrátí. 

Potřebuje mít smečku pohromadě.“ 

 

12. Ovlivnilo Vaše dítě Vaši ekonomickou situaci? Pokud ano, jak? 

 „No náročný to finančně bylo. Naštěstí manžel docela slušně vydělává a já dneska už mám 

taky příjem, tak to není tak devastující prostě, protože jsme schopni ze dvou příjmů rodinu 

zabezpečit. V případě, kdy bych já měla zůstat doma, bylo by to napínavější.“ 

13. Jak se cítí sourozenci v roli bratra/sestry dítěte s postižením? Jaký spolu mají 

vztah? 

R1 „Oni jsou na sebe hrozně fixovaný, prostě oni maj spolu od začátku super vztah. Jak jsem 

z toho měla strach. Od začátku, co jsem si Járu přinesla z porodnice, on je na něj něžnej. Teď 

už by ho nejradší zavalil… (smích). Nemůže se prostě navalit na 20 kilovýho bráchu. Jára asi 

vzhledem k tomu Matyáškovi, tak vlastně je to pro něj přirozený pro Járu, protože se do tý 

situace narodil. Když to bývá opačně, bývá to horší, když se narodí ke zdravému dítěti postižený, 

a to se najednou ta péče všechna točí kolem toho postiženýho, ale Jára je zvyklej, že vlastně se 

do tý situace narodil a je tím pádem i samostatnější. Řeknu Járovi „Jdi se oblíkat!“ a 

Matyáškovi jdu pomoct.“ 

Já: „Jasně, a on to chápe jako v pohodě, že je potřeba pomoc tomu Matyáškovi?“ 

R1: „Jako zatím dobrý, ale je vidět, jak máme pro sebe ty dovolený, že si užívá to, že ten 

brácha tam není a že jsme jenom my dva.“ 



Já: „To je jasný, že to tak vnímá, přece jenom se stejně kolem Matyáška ta péče točí. Vlastně 

to může vnímat i o to víc všechno, že vlastně s Matyáškem nemůžete na ty akce. Jako jasně mohli 

byste se rozdělit, ale už nemůžete dělat všechno společně, a tady aspoň vidí, že se netočí všechno 

jenom kolem Matyáška.“ 

R1: „No, když jsme na dovolený, vždycky se musíme rozdělit no.“ Když jsme byli na 

dvouhodinové prohlídce zámku, on by to tam tak dlouho nezvládnul, tak proto.“ 

 

14. Kdy si poprvé sourozenec dítěte s postižením začal uvědomovat, že se jeho 

bratr/sestra vyvíjí jinak než ostatní děti? 

 „Víc to asi řeší poslední dva roky, se ptá, proč Matyášek je jakej je, tak se mu to snažíme 

vysvětlit, že prostě už to lepší nebude a samozřejmě si uvědomuje, že ten brácha není zdravotně 

v pořádku. Vlastně jakoby hloupej a vlastně se mu snažím říkat pravdu, nebo aspoň to vysvětlit 

tak, aby to pochopil vzhledem k věku, ale prostě není tak hloupej, ví jak se chovaj jiný děti 

v Matyáškovym věku a že když jeho brácha plynule nemluví, tak asi v pořádku nebude žejo.“ 

 

15. Myslíte si, že se sourozenec cítil někdy odstrčeně z důvodu potřeby větší péče o 

Vaše dítě s postižením? 

 „Určitě ano, ale s Járou si vyhrazuju poslední dva roky minimálně tejden, kdy s ním jedu 

na dovolenou, a je to vlastně pro něj, aby měl pocit, že mám čas jenom na něj. Věnovat se 

opravdu jenom jemu bez toho Matyáška, jinak se dělá právě všechno s ohledem na něj. Tam 

nemůžeme, tohle nemůžeme, tohle by Matyášek nezvládl, takže je to opravdu ten tejden pro nás, 

že my dva spolu jedeme.“ 

16. Řešíte otázky budoucnosti (Kdo se o Vašeho syna/dceru postará)? 

R1: „No to řešíme, a když Matyášek propadne o dva roky, stejně skončí ve škole, takže 

řešíme, co bude, a s tím je teda velký problém. Snažili jsme se někoho oslovit, zjišťovali jsme 

informace a zjistili jsme, že musíme mít trvalý bydliště v Praze, že mají pořadník, že se máme 

před nástupem přihlásit. Řešit v květnu, jestli mi ho někam vezmou je dost náročný, protože 

těch míst moc není, co si budeme nalhávat. Ta budoucnost bude velice zajímavá.“ Musí si 

člověk uvědomit, že ta budoucnost nějaká je. Můžu být pečující osoba, ale musíme si uvědomit, 

že mi ta síla jednou dojde. Nebudu mít na to psychicky, fyzicky, že ten Lukáš skončí v nějakým 

týdenním stacionáři. Jednou ta hladina našich sil prostě přeteče a musíme s ohledem zase na 

toho Járu. Jára tu je taky. Není to jenom Lukášek v životě, ale je tady ten Jára. Nechci, aby mi 

to jednou vyčetl, že jsem všechno dělala pro Lukáše a pro něj ne 



Já:“ Když se zeptám…napadlo Vás někdy, že by se třeba Jára mohl o Matyáška někdy 

v budoucnu nějak postarat, až to u vás nebude možné“?  

R1: „Mě to napadlo taky, protože jsme byli na Vagonech a tam je prostě v tý vesnici centrum 

pro mentálně postižený. Jára se na to ptal a já jsem mu odpověděla, jo v takovým centru skončí 

jednou Matyášek a on, že se o něj postará. Říkám Járovi, že to po něm nikdy nemůžu chtít. Co 

bych chtěla, až já nebudu moct, tak prostě, aby ten Jára zkontroloval, že ten Matyášek nikde 

není týranej, zanedbanej, že je spokojenej. Já po něm nemůžu chtít, aby svůj život musel pro 

Matyáše obětovat, pro to se nenarodil. Nenarodil se pro to, aby on byl ten pečující. To po něm 

nemůže nikdo chtít, aby obětoval svůj život nějakýmu bráchovi.“ 

  



Příloha č. 2 

 

1. Kdy jste začali pozorovat, že Váš syn/dcera se nevyvíjí jako ostatní děti? A co bylo jiné? 

2. Kolik let bylo Vašemu dítěti, když jste se dozvěděli diagnózu, kterou Vaše dítě má.  

3. Jak jste se s touto diagnózou jako rodiče vypořádávali? 

4. Bylo těžké pro širší rodinu a okolí se s touto informací vypořádat? (prarodiče, strýc, teta…) 

5. Jaké změny jste zaznamenali po příchodu dítěte s postižením v rodině 

6. Přepadla Vás někdy obava, zda péči o syna/dceru a jejího bratra/sestru zvládnete?  

7. V jakých oblastech je starost o dítě s postižením nejnáročnější? 

8. Jaká vnímáte pozitiva a negativa dítěte s postižením 

9. Změnil se Váš vztah s partnerem po narození dítěte s postižením? Pokud ano, jak? 

10. Využíváte nějakou sociální službu? Pokud ano, jakou? 

11. Ovlivnilo Vaše dítě Vaši sociální situaci? Pokud ano, jak? 

12. Ovlivnilo Vaše dítě Vaši ekonomickou situaci? Pokud ano, jak? 

13. Jak se cítí sourozenci v roli bratra/sestry dítěte s postižením? Jaký spolu mají vztah? 

14. Kdy si poprvé sourozenec dítěte s postižením začal uvědomovat, že se jeho bratr/sestra 

vyvíjí jinak než ostatní děti? 

15. Myslíte si, že se sourozenec cítil někdy odstrčeně z důvodu potřeby větší péče o Vaše dítě 

s postižením? 

16. Řešíte otázky budoucnosti (Kdo se o Vašeho syna/dceru postará)? 

  



Příloha č. 3 

 

 

 



Příloha č. 4 

 

  



Příloha č. 5 

Nadřazená kategorie: Procesy 

 Kristýna Lenka Sára Eva Kamila 

1.Vnímání 

pocitů při vypořádávání se 

s postižením dítěte 
* * * * * 

postižení v raném věku dítěte na 

základě předchozí zkušenosti 
 *   * 

odchylek v hrubé motorice dítěte * *  * * 

odchylek v komunikaci dítěte *  *  * 

odchylek v poruše chování dítěte     * 

2.Negativní ovlivňování 

sociální oblasti * * * * * 

ekonomické oblasti *  * * * 

pracovní oblasti     * 

sourozeneckého vztahu * * * * * 

partnerské oblasti   *  * 

      

Nadřazená kategorie: Postoj 

1.Pozitivní přístup prarodičů 

k podílení se na výchově dítěte s 

postižením * *  * * 

ke zjištění diagnózy dítěte s 

postižením *  *   

2.Získání 

jiného náhledu na život * * * * * 

přátel díky narození dítěte 

s postižením    *  

vděčnosti za maličkosti * *   * 



zkušenosti s dítětem s postižením 

díky které se stali lepším člověkem * * * * * 

3.Pozitivní přístup sourozenců 

k celkové situaci v rodině * * *   

k sourozenci s postižením * * * * * 

Nadřazená kategorie: Metadovednost 

1.Akceptace 

postižení dítěte * * *   

změn v rodině * * * * * 

všech přicházejících emocí 

v souvislosti s narozením dítěte s 

postižením * * * * * 

reakce okolí na dítě s postižením * * *   

přístupu širší rodiny k dítěti 

s postižením * * * * * 

 

  



Příloha č. 6 

 


